
 پيام تسليت رهبرمعظم انقلاب
براي درگذشت علي باقرزاده  

رهب�ر معظ�م انق�اب اس�امي در پيام�ي درگذش�ت 
ش�اعر فرزان�ه و شيرين س�خن آق�اي ح�اج علي آق�ا 
گفتن�د.  تس�ليت  را  »بق�ا«  ب�ه  متخل�ص  باق�رزاده 
به گزارش »جوان« به نقل از پايگاه اطلاع رساني دفتر مقام معظم 
رهبري، حضرت آيت الله خامنه اي، رهبر معظم انقلاب اسلامي 
در پيامي درگذشت شاعر فرزانه و شيرين سخن آقاي حاج علي آقا 

باقرزاده متخلص به »بقا« را تسليت گفتند. 
متن پيام رهبر انقلاب اسلامي به اين شرح است:

بسم الله الرحمن الرحيم
خبر تأثرانگيز درگذشت دوست ديرين و شاعر فرزانه آقاي حاج 
علي آقا باقرزاده متخلص به »بقا« را دريافت کردم. ايشان شاعري 
شيرين سخن و انساني نيک انديش و رفيقي باصفا بود، با طبعي 
روان و ش��عري متضمن نکات اخلاقي و اجتماعي و مجالستي 
دلنش��ين و رفتاري بزرگواران��ه و سرش��ار از ادب و صميميت، 
قطعاتي از شعر او در شمار آثار برجسته  شعر معاصر است که نام 
او را در دفتر شعر کشور ماندگار خواهد کرد. به فرزندان و خاندان 
گرامي ايشان تسليت مي گويم و رحمت و مغفرت الهي را براي 

وي مسئلت مي کنم. 
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سينما حقيقت بايد مردمي تر برگزار شود

جمال شورجه:

  »موسي« را با اساتيد سينمای ايران می سازيم

دهمين جشنواره سينما حقيقت امروز به کار خود پايان مي دهد

    فرزين ماندگار 
 نامه کنايه آميز روز گذش�ته عل�ي رهبري، مدير 
سابق ارکسترسمفونيک به علي مرادخاني نشان 
مي دهد حال و روز مديريت موس�يقي در کش�ور 
اصاً خوب نيس�ت و با نگاهي به نامه وي مي توان 
پش�ت پرده جنجال آفريني هاي کاذب درباره لغو 
کنسرت ها را بهتر درک کرد. موضوع اين است که 
وضعيت موسيقي در کشور به دليل سوءمديريت 
مدي�ران وزارت ارش�اد اصاً خوب نيس�ت و اين 
بي تدبيري به طور دائم در زير جنجال هاي مربوط به 
کنسرت ها از ديد مردم پنهان نگه داشته مي شود. 
س��امان دادن به ارکس��ترها جزو وعده ه��اي دولت 
يازدهم ب��ود و علي رهب��ري بلافاصله پ��س از روي 
کار آمدن حس��ن روحان��ي مأمور س��امان دادن به 
ارکسترها شده بود. علي رهبري، مدير هنري سابق 
ارکسترس��مفونيک تهران که به  نش��انه اعتراض به 
سياس��ت هاي معاونت هنري وزارت ارش��اد جنتي، 
ايران را ترك کرده است و اين روزها در وين اتريش 
به سر مي برد، با نوشتن نامه اي سرگشاده خطاب به 
علي مرادخاني از او درخواست کرده که از سمت خود 

استعفا دهد.
رهبري اوايل س��ال جاري پ��س از يک س��ال اداره 
ارکسترس��مفونيک ته��ران از ايران رفت ت��ا پس از 
چالش هاي فراوان، بالاخره ش��هداد روحاني رهبري 
اين ارکس��تر را به عهده بگي��رد. او اين روزها رهبري 

ارکستر آنتاليا را در کشور ترکيه به عهده دارد، اما پس 
از خروج از ايران رخدادهاي حوزه موسيقي در داخل 
کشور را رها نکرده و همچنان پيگير مسائل مربوط به 

موسيقي است. 
علي رهبري که با نوش��تن نامه  هايي سرگش��اده به 
رئيس جمهور او را نسبت به خطر تعطيلي ارکسترها و 
مشکلات موجود آگاه کرده بود، اين بار نامه سرگشاده 
ديگري خطاب به علي مرادخاني، معاون هنري ارشاد 

نوشته است. 
رهبري در اين نامه آورده: حدود 20 س��ال اس��ت 
که جنابعالي و دوس��تان عزيز، چه از نزديک و چه 
از دور مشغول بهبود بخش��يدن به وضع موسيقي 
هستيد که متأس��فانه به غير از وضع خود و برخي 
افراد و دوس��تانتان وضع اکثريت هنرمندان فقط 
و فقط خراب تر از گذش��ته شده اس��ت. متأسفانه 
همين صفات خيرخواهانه ش��ما و نتيجتاً حمايت 
ناآگاهانه شما از دوس��تان باعث رشد افراد سودجو 
و فرصت طلب شده و حق دهها نفر از موسيقيدانان 
ايراني پايمال شده و با پست هاي کاري مهم، چنان 

غيرحرفه اي برخورد ش��ده که بنده ه��م به ناچار با 
وجود نداش��تن مشکل ش��خصي و مالي و با وجود 
محبت هاي آقاي علي جنتي براي ادامه فعاليت ها، 

مملکتم را دوباره ترك کنم. 
رهبري البته در نامه اش به اين نکته اش��اره کرده که 
صفات مثبت و برخوردهاي انس��اني مرادخاني مورد 
سوءاس��تفاده اطرافيان قرار گرفته و راه را براي افراد 

سودجو هموار کرده است. 
او در نامه خود اين پرسش را مطرح مي کند که آيا بهتر 
نيست که شما، به خواست خود و با عزت! از مقام خود 
استعفا دهيد، باشد که نامي جاودان از شما بر خاطره ها 

نقش ببندد؟ آيا موافق نيس��تيد که اين بزرگ ترين 
خدمت به وطن و جناب آقاي وزير است؟

رهبر سابق ارکسترسمفونيک ايران در نامه سرگشاده 
به معاون هن��ري وزارت ارش��اد مي افزاي��د: يکي از 
کلماتي که بارها از شما شنيده ام کلمه دوستان بود؛ 
دوستان درست مي کنند، دوس��تان جلسه دارند، با 
دوس��تان نزديک باشيد، دوس��تان را دلخور نکنيد و 
دوستان مش��کل را حل خواهند کرد. آيا اين حق را 
براي اينجانب قائل هستيد که از جنابعالي سؤال کنم 
که منظور شما از دوس��تان افرادي هستند که البته 
خيلي سطح و علم ش��ان از ديگر موسيقيدانان ايران 

پايين تر است؟
او با نام بردن از چند ش��خص معي��ن حضور آنها را 
ريشه مشکلات موس��يقي مي داند و ادامه مي دهد: 
البته همه اين افراد فقط و فقط به دس��تور و سليقه 
دوس��ت عزيز و ب��رادر همس��ر محترم ش��ما عمل 
مي کنند که ايش��ان ه��م تجرب��ه اي در فرهنگ و 
موسيقي ندارند؟ اگر به اطراف خود به  خوبي بنگريد، 
مجموعه اي مي بينيد که توس��ط افرادي ناکارآمد، 

کم سواد و احياناً در برخي موارد بي سواد و همچنان 
غيرحرفه اي اداره مي شود. 

رهبري در ادام��ه نامه خ��ود آورده: البته بنده 
فقط به امور موسيقي آشنايي دارم و در مسائل 
مالي و غيره اصلًا دخالتي نمي کنم. مديريت به 
اس��تعداد نياز دارد و صرفاً با اميد دوستان کار 
کردن و براي موسيقي کشور برنامه ريزي کردن 
نتيجه  اي معک��وس و بدون پيش��رفت خواهد 
داشت، کما اينکه شاهد آن هس��تيم. در ايران 
شاهد وجود اس��تادان و هنرمندان شايسته اي 
بودم که اگر به اميد خدا و اس��تعفاي ش��ما، راه 
برايشان باز ش��ود، مي توانند افراد شايسته تري 

جاي اين چند نفر را بگيرند. 
نکته اصلي که علي رهب��ري در نامه کنايه آميز خود 
به علي مرادخاني به آن اش��اره کرده به کار نگرفتن 
افراد شايسته در پس��ت هاي مختلف موسيقي است 
و بيان اي��ن حرف از زبان ش��خصي چ��ون او که در 
زمينه موس��يقي از س��ابقه و اعتبار کافي برخوردار 
است، نمي تواند غيرکارشناس��انه تلقي شود. يکي از 
شعارهاي اصلي دولت يازدهم استفاده از ژنرال ها و 
افراد لايق براي پس��ت هاي مختلف بود و بيش از هر 
چيز در اين زمينه به هنرمندان وعده داده شد و نامه 
روز گذشته رهبري نش��ان مي دهد که اين وعده ها 
در حد حرف باقي مانده اس��ت و حال موسيقي اصلًا 

خوب نيست.

علي رهبري طي نامه اي سرگشاده خواستار استعفاي مرادخاني شد  

حال بد موسيقي پشت حجاب جنجال آفريني کنسرت ها

    خبر

 نخل طلاي جشنواره فيلم بغداد
به »باديگارد« حاتمي کيا رسيد

فيلم سينمايي »باديگارد« نخل طاي هشتمين جشنواره 
فيلم بغداد را از آن خود کرد. 

جش��نواره فيلم بغداد که هفته گذش��ته و با حضور س��فراي 
کشورهاي مختلف، وزرا و نخبگان فرهنگي کشور عراق در شهر 
بغداد افتتاح شده بود، جايزه بهترين فيلم سينمايي خود را بر 
اساس انتخاب داوران به فيلم س��ينمايي »باديگارد« ساخته 

ابراهيم حاتمي کيا اختصاص داد. 
فيلم »باديگارد« يکي از محصولات س��ازمان هنري رسانه اي 
اوج و جديدترين ساخته ابراهيم حاتمي کيا به تهيه کنندگي 
احسان محمدحسني است که سيمرغ بلورين بهترين بازيگر 
نقش اول مرد در جش��نواره س��ي و چهارم فيلم فجر و جوايز 
ديگري از اين جشنواره و جش��نواره بين المللي فيلم مقاومت 
را کسب کرد. نخل طلايي جش��نواره بغداد جديدترين جايزه 

»باديگارد« است. 
--------------------------------------------- 
 تقدير ويژه جشنواره پروين اعتصامي
از مادران و زنان شهداي مدافع حرم

دبي�ر نهمين جش�نواره 
»پروي�ن  فيل�م  مل�ي 
اعتصام�ي« بي�ان ک�رد 
آث�ار س�ينمايي زن�ان 
فيلمساز که اکران شده 
اس�ت، داوري مي شوند. 
ب��ه گ��زارش »ج��وان«، 
نشست رسانه اي نهمين جشنواره ملي فيلم »پروين اعتصامي« 
روز گذش��ته با حضور مازيار رضاخاني، دبير اين جشنواره، در 

سالن شهناز خانه هنرمندان برگزار شد. 
مازيار رضاخاني در ابتداي اين نشست گفت: ۱0 سال پيش بود 
که مجوز برگزاري اين جشنواره را با نام زنان فيلمساز از وزارت 
ارشاد اس��لامي دريافت کردم، بعد از برگزاري يک دوره با نظر 
محمدرضا جعفري جلوه، مديريت وقت سينماي ايران مبني بر 
تکريم اهميت شاعره پارسي گو نام جشنواره از زنان فيلمساز به 

»پروين اعتصامي« تغيير کرد. 
وي ادامه داد: از بخش هايي که در جشنواره امسال فيلم »پروين 
اعتصامي« حائ��ز اهميت اس��ت بخش فيلم هايي ب��ا رويکرد 
توانمندي زنان و بازتاب نشاط در خانواده است که مقام معظم 
رهبري بر تحکيم بنياد خانواده تأکيد داش��تند. همچنين به 
فعاليت زنان در بخش ميراث فرهنگي در اين دوره جش��نواره 
اهميت داده مي ش��ود؛ فيلم هايي با موضوع زنان و تلاش هاي 
آنان در بحث مي��راث فرهنگي به علاقه مندان اين جش��نواره 
ارائه مي شود. وي تأکيد کرد: امسال در بخش تقدير و تجليل از 
پيشکسوتان تصميم شوراي سياستگذاري در تجليل و تقدير از 
مادران و همسران شهداي مدافع حرم است. تقدير از کساني که 
براي حفظ کيان و آرامش داخلي از آرامش خود گذشتند تا ما 

بتوانيم در حوزه هنر و فرهنگ به کار خود ادامه دهيم.
---------------------------------------------
اعلام نامزدهاي نهايي بخش انقلاب 
اسلامي و دفاع مقدس جايزه غني پور

جاي�زه  دوره  ش�انزدهمين  دبي�ر  ناص�ري،  محم�د 
ش�دن  مش�خص  از  غني  پ�ور،  حبي�ب  ش�هيد 
نامزده�اي نهاي�ي دو بخ�ش رمان ب�ا موض�وع »انقاب 
اس�امي« و »دف�اع مق�دس« اي�ن جاي�زه خب�ر داد. 
ناصري افزود: 8۱ کتاب در اين دو بخش بررسى شده که 7۱ اثر 
مربوط به رمان دفاع مقدس و ۱0 کتاب مربوط به رمان انقلاب 
اس��لامى بود. در مرحله قبل از نيمه نهايى در مجموع، ۱2 اثر 
انتخاب شد و در نهايت هشت اثر به مرحله نيمه نهايى راه يافت. 
وي داوران اين دو بخش را گلعلي بابايي، علي اصغر جعفريان و 
نبي بابايي معرفي کرد. ناصري هشت نامزد نهايي اين دو بخش 

را به شرح زير اعلام کرد:
بخش رمان انقلاب اسلامى ايران

۱- سال گرگ، جواد افهمى، شهرستان ادب
2- برج قحطى، هادى حکيميان، شهرستان ادب
3- سرخ سفيد، مهدى يزدانى خرم، نشر چشمه

4- تى لم، ميثم اميرى، سوره مهر
بخش رمان دفاع مقدس

۱- ممنون به خاطر گل هاى کاغذى، عصمت گيويان، نشر قو
2- خون مردگى، الهام فلاح، نشر چشمه

3- لم يزرع، محمدرضا بايرامى، کتاب نيستان
4- ترکش لغزنده، آيت دولتشاه، نشر چشمه

    خبر

  مياد نجفي
سريال تلويزيوني حضرت »موسي« که عنوان عظيم ترين 
پروژه نمايشي صداوسيما را به خود اختصاص داده است، 
از چند س�ال پيش از س�وي مرحوم فرج الله سلحشور 
به نگارش درآمد و پس از فوت ايش�ان براي س�اخت و 
تهيه به جمال شورجه سپرده شد. اخيراً کارگردان اين 
سريال با س�فر به قم در بيت برخي مراجع عظام حضور 
يافت و درباره توليد اين پ�روژه گفت وگو کرد. به همين 
مناس�بت گفت وگويي با اين کارگردان انجام داده ايم. 

   دوران کودکي حضرت را نخواهيم ساخت
ش��ورجه در مورد اينکه پروژه »موسي« الان در چه وضعيتي 
اس��ت، مي گويد: پيش توليد اين پروژه آغاز ش��ده است، ولي 
در کشور ما معمولاً درباره ش��روع عمليات اجرايي و ساخت 
لوکيشن ها اشتباهاتي صورت مي گيرد و ما در حال حاضر کتاب 
هنري و همان »آرت بوك« را آماده نموده ايم و منصور ابراهيمي 
کار انجام فيلمنامه را برعهده دارد و با تصميمات جديدي که 
حدود  گرفته شد، مجموعه را تا حدودي کوتاه کرديم و احتمالا ً
55 قسمت داشته باشيم. در اين زمينه براي مثال زمان قبل از 
تولد حضرت کوتاه يا دوران کودکي ايشان حذف شد که دليل 
اصلي آن نبود مستندات درس��ت تاريخي در اين زمينه بود و 

البته فينال کار هم کوتاه شد. 
  دولت با سازمان خيلي همکاري ندارد

ش��ورجه بي پولي سازمان صداوس��يما را يکي از دلايل به 
تأخير افتادن اين پروژه عنوان کرد و گفت: تا جايي که ما 
اطلاع داريم توليد اين مجموعه در رس��انه ملي از اولويت 
ويژه اي برخوردار اس��ت و مديران نس��بت به ساخت اين 
س��ريال نگاه مثبتي دارند، اما متأس��فانه تاکنون به دليل 
مشکلات مالي جدي در اين سازمان توليد به تعويق افتاده 
اس��ت، دولت محترم به دليل عدم تبعيت مديران رسانه 
ملي از فرامين دولتى، در عرصه همکاري هاي مالي با اين 
سازمان آن طور که بايد همکاري نمي کند، هرچند ممکن 
است دولت هم مش��کلات و معذوريت هاي خود را داشته 
باشد. ما براي توليد هرچه سريع تر رايزني هاي گسترده اي 
با بخش خصوصي، سرمايه گذاران خارجي و حتي بيت علما 

داشته ايم و به طور جدي پيگير انجام امور مالي هستيم. 
در زمينه فني هم قصد داريم تا حد امکان از ظرفيت هاي 
داخلي استفاده کنيم، هرچند در صورت نياز امکانات لازم را 
از خارج هم وارد مي کنيم، براي مثال در حال حاضر نرم افزار 
»دراماتيکا« را خري��داري نموده ايم ک��ه فيلمنامه نويس 

براي آناليز و کشف عيوب 
فيلمنامه از آن اس��تفاده 

مي کند. 
   حاضريم س�ريال را 

خصوصي بسازيم
اين فيلمس��از درباره اين 
سؤال که چقدر از نظرات 
علما در اين پروژه استفاده 
مي کنيد و نهايتاً موضوع 
اعتبارات اين س��ريال چگونه حل خواهد ش��د، مي گويد: با 
توجه به حساسيت اين داستان و وجود آثاري مشابه که در 
سال هاي مختلف با موضوع زندگي حضرت موسي)ع( ساخته 
شده است، علماي بزرگوار به س��اخت اثري فاخر در قامت 
يک توليد جهاني تأکيد داشتند و ما در اين زمينه تا انتهاي 
پروژه از نصايح و نظرات علما استفاده خواهيم نمود، در بعد 
اقتصادي هم با توجه به برآوردهاي ما در زمينه بازگشت مالي 
اين سريال، حتي حاضريم وام دريافت کنيم و اين سريال را 
به طور کامل خصوصي تهيه کنيم و با توجه به پيش بيني هاي 
به عمل آمده اميدواريم امسال مس��ئله اعتبارات حل شود 
و س��ال آينده پيش توليد را انج��ام دهيم و حت��ي وارد فاز 

فيلمبرداري شويم. 
  مجيد انتظامي موسيقي سريال را مي سازد

ش��ورجه در خصوص هنرمنداني که در اين پروژه قرار است 
همکاري کنند، مي گويد: در موض��وع بازيگري قصد داريم از 
بازيگران غيرايراني هم در مجموعه اس��تفاده کنيم و در تيم 
بازيگران ايراني هم ترکيبي از بازيگران تئاتر و چهره خواهيم 
داشت، ولي قطعاً بازيگر ش��خصيت اصلي ناشناخته خواهد 
بود که ذهنيتي درباره او وجود نداش��ته باش��د و علما هم در 
نحوه برخوردهاي اي��ن بازيگر در بعد فرهنگ��ي و اجتماعي 
حتي پس از اين پ��روژه هم نظراتي داش��تند و تأکيد کردند 
که او وارد حواش��ي بي مورد نش��ود. برخي عوامل ديگري که 
با افتخار براي اي��ن پروژه با آنها مذاکره داش��ته ايم و حتي به 
نتيجه رسيده ايم، تيم کاملي هس��تند از جمله آقاي عبدالله 
اس��کندري گريم، مجيد ميرفخرايي طراح��ي هنري، تورج 
منصوري مديرتصويربرداري. اس��تاد مجيد انتظامي را براي 
ساخت موسيقي سريال »موسي)ع(« در نظر داريم و به جز اين 
بزرگواران قطعاً از مش��اوران هنري، بازيگردان و بهترين هاي 
هنري ايران اس��تفاده خواهيم نمود و اميدواريم چند نسخه 

سينمايي هم از اين مجموعه توليد کنيم.

    جواد محرمي 
دهمي�ن جش�نواره فيلم حقيقت ام�روز به 
کار خ�ود پايان مي ده�د؛ جش�نواره اي که 
برآين�د يک س�اله تولي�دات مس�تند را 
نمايندگي مي کند و محل�ي براي عرضه آثار 
و تولي�دات جوانان عاقه من�د در اين حوزه 
محس�وب مي ش�ود. آنچه از کم و کيف آثار 
راه يافته به جش�نواره دهم سينما حقيقت 
قابل مشاهده است، غلبه مستند اجتماعي 
بر س�اير ژانرهاي س�ينمايي اس�ت. درباره 
کم و کيف برگزاري جش�نواره امس�ال نظر 
چند نفر از فعالان اين حوزه را جويا ش�ديم. 
محسن يزدي، مدير بخش مستند حوزه هنري 
س��ازمان تبليغات اس��لامي معتقد است اغلب 
مستندهاي حاضر در جشنواره امسال با منافع 
و مسائل مبتلابه و مختلف کشور نسبت درستي 

برقرار نمي کنند. 
   مستندسازها دغدغه شخصي خود را 

مي سازند
به اعتقاد اين مدير سينمايي بيشتر آثار مستند 
دغدغه شخصي فيلمسازهاست و ارتباط زيادي 
به مسائل و دغدغه هاي کشور و حتي مردم ندارد. 
يزدي با اشاره به اين نکته که بيش از 90 درصد 
آثار جش��نواره با بودجه هاي دولتي و حکومتي 
توليد شده  و از بيت المال هزينه مي شوند، توضيح 
مي دهد: جاي مديريت فرهنگي در سمت و سو 
دادن منطقي به اين بودجه ها کجاست؟ بالاخره 
مديراني ک��ه بودجه ها را اختص��اص مي دهند 
بايد نس��بت به آثار با آنچه مناف��ع ملي ناميده 
مي شود، پاسخگو باش��ند. آنهايي که در نهادها 
و س��ازمان هاي مختلف کار سفارش مي دهند 
بايد دقت بيشتري نس��بت به پروسه سفارش 
دادن به خ��رج دهند و نتيج��ه و محصولي که 
تحويل مي گيرند بايد فارغ از نظر اطرافيان مورد 

کارشناسي دقيق تري قرار بگيرد. 
به اعتقاد مدير مرکز مس��تند حوزه هنري نظم 
تازه اي در منطقه و جهان در حال شکل گيري 
اس��ت و کش��ور ما در حال گذر از پيچ تاريخي 
سرنوشت س��ازي ق��رار دارد، ام��ا ش��مه اي از 
بازتاب هاي اين مسئله در اغلب آثار مستند ديده 
نمي شود، البته امسال جشنواره سينماحقيقت 
بخش مدافعان حرم را اضافه کرده که گام مثبتي 
تلقي مي شود، ولي جشنواره توليدات يک سال را 
پوشش مي دهد و هرچه نگاه مي کنيد خطي که 
دلسوزانه و موشکافانه به مسائل کشور و مردم 

نظر کرده باشد، پيدا نمي کنيد. 

   س�فارش دهندگان منفعان�ه عم�ل 
مي کنند

يزدي در ادامه عنوان مي کند که شخصاً کوشيده 
اين اتف��اق در مرکز تحت مديري��ت او بيفتد و 
سفارش دهنده باش��د. اصطلاح سفارش دادن 
متأس��فانه بار منفي به خود گرفته، اما واقعيت 
اين است که در تمام جهان نهادها و سازمان هاي 
مختلف به مستندسازها سفارش کار مي دهند. 
به اعتقاد يزدي دليل اينکه س��فارش دادن اثر 
هنري ب��ار منفي به خ��ود گرفته، اين مس��ئله 
اس��ت که برخي س��فارش دهنده ها در کشور 
فکر مي کنند بايد نظر خود را به فيلمساز حقنه 
کنند، در حال��ي که س��فارش دادن موضوعي 
دوطرفه براي رسيدن به يک نگاه مشترك است. 
کارگردان هم متقابلًا نمي تواند نگاه ش��خصي 
خود را مستند کند و اين هوشمندي مدير است 
که به چه کس��ي چه چيزي را س��فارش دهد. 
بنابراين ش��کل س��فارش دادن موضوع مهمي 
است که به نظر مي رسد مديران اشراف درستي 
نسبت به آن ندارند و در اين باره منفعلانه عمل 

مي کنند. 
   تحقي�ق و پژوهش به ان�دازه تکنيک 

پيشرفت نکرده است
امير تاجيک، مدير سابق شبکه مستند سيما نيز 
در گفت و گو با »جوان« درباره جشنواره امسال 
سينما حقيقت به اين نکته اشاره کرد که به نظر 
مي رسد مستندسازها امسال به استانداردهاي 
بين المللي خيلي نزديک تر شده اند در عين اينکه 
هنوز با ايده آل فاصله داريم. تاجيک معتقد است 
امس��ال هم به لحاظ س��اختاري و هم به لحاظ 
محتوايي آثار خوبي در جشنواره قابل مشاهده 
بود و کار فيل��م اولي ها ني��ز در بخش جنبي و 
مسابقه جشنواره حائز اهميت بود، اما آنقدر که 
مستندسازها به لحاظ تکنيکي پيشرفت نشان 
مي دهند متأسفانه در بخش محتوايي به همان 
اندازه شاهد جهش نيس��تيم و معلوم است که 

زمان کافي روي پژوهش و تحقيق انجام نشده 
و اين بخش از کار آنقدر ک��ه بايد جدي گرفته 
نشده اس��ت. اين فعال حوزه سينماي مستند 
معتقد اس��ت متأس��فانه هنوز فرهنگ مستند 
ديدن در کشور فراگير نشده است و تلقي بخشي 
از مردم از مستند هنوز حيات وحش است. ما در 
شبکه مستند س��عي کرديم اين تلقي را اصلاح 
کنيم و براي همين به مس��تند اجتماعي بهاي 

زيادي داديم. 
تاجيک اضافه کرد: امسال براي اولين بار رسانه 
ملي با ۱6 اثر در جشنواره سينما حقيقت حضور 
داشت که هشت اثر آن متعلق به شبکه مستند 
س��يما بود. ضمن تبريک به مستندس��ازان و 
دس��ت اندرکاران اين امر، لازم است تأکيد کنم 
که اگر درهاي رسانه ملي به روي مستندسازان 
مس��تقل باز باش��د، تأثيرگذاري محتوايي که 
توليد مي شود، بسيار بيش��تر از مجموعه هايي 
است که بعضاً پخش س��ريالي آنها توسط عامه 
جامعه دنبال نمي شود. مستندسازان کشور ما، 
کارگزاران اصلاح جامعه از طريق اين سينماي 
پاك هستند. با گسترش اطلاع رساني از طريق 
فضاي مج��ازي و رقابت ش��ديد ش��بکه هاي 
مختلف براي جذب مخاطب و روز به روز آسان 
شدن دسترس��ي مخاطبان به اين شبکه هاي 
جايگزين، تنها راه باقي مان��ده اعتماد و اتکا بر 

توان مستندسازان داخلي کشور است. 
   س�ينماحقيقت باي�د مردمي تر برگزار 

شود
حسين شمقدري که چند سال پيش با مستند 
مي��راث آلبرتا توجه��ات را به خ��ود جلب کرد 
نيز در گفت و گو ب��ا »ج��وان«، مردمي نبودن 
جشنواره س��ينماحقيقت را يک ضعف قلمداد 
کرد و گفت: برد جش��نواره فيل��م حقيقت در 
ميان مردم کم است و جشنواره بيشتر با رويکرد 
تخصصي و بدون حضور و اط��لاع مردم برگزار 
مي شود. به اعتقاد اين مستندساز اين اتفاق در 
جشنواره اي مانند عمار به دليل تقاضايي که هر 
س��اله برگزارکنندگان در بخشي از مردم ايجاد 
مي کنند، مي افتد. هدف اصلي جشنواره ها قاعدتاً 
بايد اين باشد که گلچيني از آثار و فيلمسازها را 
معرفي کنند و جريان سازي شکل بگيرد و مردم 
در جريان اين مس��ئله قرار بگيرن��د، اما به نظر 
مي رسد جش��نواره حقيقت به رغم همه نکات 
مثبتي که مي توان براي آن شمارش کرد از اين 

ضعف رنج مي برد. 
   مدل برگ�زاري جش�نواره حقيقت در 

کشور سنتي است
امير تاجيک نيز اين ضعف را قب��ول دارد اما به 
اين اش��اره مي کند که س��ينماي مستند بيش 
از اينکه جنبه س��رگرمي داش��ته باشد، جنبه 
آگاهي بخش��ي دارد و از اين نظر با س��ينماي 
داستاني متفاوت است و موضوع گيشه و فروش 
براي فيلم مستند اولويت نيست و در همه دنيا 
سينماي مس��تند در تلويزيون مخاطب اصلي 
خود را پيدا مي کند، ضمن اينکه مدل برگزاري 
جشنواره حقيقت در کشور ما هنوز سنتي است 
و مسائلي از قبيل اطلاع رساني به اقشار مختلف 
مردم و در جريان گذاشتن آنها به روز نشده است 
و حتي رس��انه ها هم از همان روش هاي سنتي 
پيروي مي کنند و رس��انه ملي بايد در اين باره 

نقش محوري را بازي کند.

حکمت 165 

 لَا طَاعَ�هَ لمَِخْلُ�وقٍ فِ�ی مَعْصِيَ�هِ 

الخَْالقِِ. 

هيچ اطاعتى از مخل��وق، در نافرمانى 

پروردگار نيست!

سفارش دادن موضوعي دوطرفه 
براي رسيدن به يک نگاه مشترک 
اسللت. کارگللردان هللم متقابللاً 
نمي توانللد نللگاه شللخصي خود 
را مسللتند کند و اين هوشمندي 
مديللر اسللت کلله بلله چه کسللي 
چلله چيللزي را سللفارش دهللد


